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"Hiša ni dom, razen če je v njej hrana in ogenj tako za dušo kot za 

telo." 

Benjamin Franklin 

 

Spoštovani, 

Avtorjem člankov in ostalega gradiva se iskreno zahvaljujemo. Obenem Vas vabimo, 

da nas obiščete na naši spletni strani www.dso-vic.si, na kateri lahko najdete koristne 

in zanimive informacije o bivanju, prehrani, projektih, dodatnih storitvah in drugih 

aktivnosti v našem Domu.  

Želimo Vam prijetno branje. 

Miki, Roza, Aljaž 
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Življenjskih bitk ne dobijo vselej najboljši in najhitrejši, slej  ko 

prej zmaga tisti, ki verjame, da lahko. 

 

Nova številka kolezijskega glasila Korenine z zanimivimi vsebinami in prispevki naših 

stanovalcev, njihovih svojcev in zaposlenih je pred nami. Vsebinam vsako leto 

dajemo nove poudarke in osebno noto. S prispevki nagovarjamo različne skupine, 

predvsem pa z vsebinami želimo prikazati, da našim uporabnikom zagotavljamo 

kvalitetne storitve v duhu spoštovanja, prijaznosti, strokovnosti, srčnosti, etičnosti, 

dobronamernosti ... 

V okviru modela E-Qalin smo pričeli z novim 

triletnim krogom samoocenjevanja in v 

soustvarjanje pogojev dela in samega delovnega 

procesa aktivno vključevali zaposlene, svojce in 

stanovalce. Pregled in izvedba na skupinah za 

kakovost podanih predlogov krepita zaupanje 

zaposlenih v aktivno sodelovanje in možnost 

uresničevanja sprememb.  Podane predloge 

jemljemo resno, ker nam je mar. Skupina za razvoj 

je kot projekt za leto 2018 izbrala več različnih 

aktivnosti za nepomične. Ankete zadovoljstva vseh 

treh skupin (stanovalcev, svojcev in zaposlenih) nam omogočajo, da kvaliteto 

svojega dela nenehno preverjamo in sprejemamo odločitve za uvajanje novih 

sprememb in uresničevanje podanih predlogov. Na ta način smo zgradili dvigalo za C 

in D bivalni enoti. Iz anket je razvidno tudi, da stanovalci zaupajo domskemu 

zdravniku, zelo pohvalijo možnost udeležbe na verskih obredih v Domu, so 

seznanjeni s storitvami zdravstvene nege, ki jih potrebujejo, zagotovljena jim je 

zasebnost med nudenjem storitev, so pravočasno obveščeni o prevozih v 

zdravstvene ustanove. Svojci najbolj pohvalijo dostopnost domskega zdravnika za 

informacije, ko jih potrebujejo, odprtost Doma za sodelovanje z okoljem, prijaznost 

zaposlenih, čistost in urejenost prostorov ter dejavnosti za preživljanje prostega časa. 

Zaposleni vedo, kaj je njihovo delo in kakšne so njihove pristojnosti, zavedajo se, da 

delajo dobro in strokovno, v kolektivu so dobro sprejeti, si med seboj pomagajo ter se 

na delovnem mestu dobro počutijo. 
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V letu 2018 smo se vodilni zaposleni vključili v izobraževanje za spremembo 

koncepta dela, ki bo v naslednjih letih skupaj z usposabljanji in izobraževanji 

zaposlenih in rekonstrukcijo hiše prinesel uvedbo gospodinjskih skupin ter 

kongruentno odnosno nego in na ta način omogočil stanovalcem še prijetnejše 

bivanje, prilagojeno njihovim dejanskim potrebam. 

Za zaposlene smo nadaljevali z aktivnostmi v okviru promocije zdravja in na ta način 

spodbujali druženje med zaposlenimi različnih delovnih skupin in enot ter krepili telo 

in duha za premagovanje vsakodnevnih izzivov. 

V Dom prihajajo prostovoljci, za nematerialne potrebe stanovalcev skrbijo tudi javni 

delavci in seveda zaposleni v delovni terapiji v okviru prostočasnih aktivnosti. 

Ponosni smo tudi na pridobitev certifikata LGBT prijazno, ki ga podeljuje Mestna 

občina Ljubljana. Zaradi boljše prepoznavnosti Doma v okolju smo nadaljevali z 

načrtnimi objavami v medijih ter aktivno sodelovali z lokalno skupnostjo, novačili 

prostovoljce in praktikante ter pripravnike različnih smeri, ponovno smo kandidirali 

tudi na razpis za javna dela. 

Svojci stanovalcev so pomemben deležnik pri vzpostavljanju in zagotavljanju dobre 

komunikacije z našimi stanovalci, zato smo nadaljevali s povabili k vključevanju 

svojcev v domske aktivnosti (piknike, predavanja, druženja s stanovalci …), s svojci 

novo nastanjenih stanovalcev smo se redno srečevali na sestankih in individualnih 

pogovorih, nadaljevali smo s periodično izdajo Novičnika, v katerem želimo svojcem 

na 3–4 mesece približati pomembne dogodke v Domu, aktualne vsebine, prireditve, 

novosti … Ažurno smo urejali tudi spletno stran in utrinke z aktualnih dogodkov 

objavljali na Facebook profilu. 

 

Pred seboj imamo še veliko izzivov tako na področju strateških odločitev in 

adaptiranja stavb kot dnevnega usklajevanja delovnih procesov in vpeljevanja novih 

vsebin v delo s stanovalci. V prihodnjih letih se bomo veliko ukvarjali z energetsko 

sanacijo objektov, uvedbo novega koncepta dela, nudenjem nabora storitev za 

stanovalce in zunanje uporabnike, organiziranjem periodičnih izobraževanj za 

svojce… O navedenih vsebinah bomo pisali tudi v naslednjih številkah glasila 

Korenine. 
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Verjamem, da boste z veseljem vzeli v roke novo številko našega glasila. Želim vam 

prijetno branje, ustvarjalcem glasila pa izrekam priznanje za odlično pripravljeno 

glasilo. 

 

Direktorica, mag. Melita Zorec  
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Spoštovane stanovalke, in stanovalci! 

 

Leto je hitro naokoli in spet je pred nami nova številka Korenin. Četrtega februarja 

smo praznovali 37. obletnico vselitve prvih stanovalcev v novi Dom starejših občanov 

Ljubljana Vič-Rudnik enota Kolezija. 

 

Pa poglejmo, kaj smo v preteklem letu 2018 skupaj dosegli in kdo so bili tisti, 

najzaslužnejši in najaktivnejši posamezniki in skupine, ki so skrbeli  za dobro fizično 

počutje in vzdrževanje možganskih aktivnosti naših stanovalcev. 

Največja sprememba in pridobitev, ki smo jo dosegli, je izgradnja novega dvigala ob 

C bivalnih enotah, ki ga uporabljajo stanovalci vseh bivalnih enot C in D objektov. Na 

javnem razpisu, ki je potekal v decembru 2017, je bil izbran najugodnejši ponudnik za 

izgradnjo objekta dvigala. Dne 15. marca 2018 so delavci izbrane gradbene firme 

pričeli z deli. Dela so napredovala po terminskem planu, prestavljena je bila 

kanalizacija meteorne vode, zgrajeni so bili betonski temelji objekta . V prvih dneh 

maja so pričeli s postavljanjem nosilne konstrukcije iz železnih profilov. Fasado so 

izvedli iz gladkih kovinskih izolacijskih sendvič plošč, ki so prašno barvane v srednji 

kovinsko sivi barvi po RAL lestvici. Objekt je zunanjo podobo dobil do konca junija, 

nakar je bila v objekt vgrajena še kabina dvigala z integrirano strojnico. Dvigalo je 

dimenzionirano tako, da reševalci vanj brez težav  zapeljejo tudi voziček z ležečim 

stanovalcem. V pritličju so ob dvigalu avtomatska vrata, ki vodijo na vrt. Vrata so na 

izhodni strani opremljena s tipko ki požene električno odpiranje, vstop z zunanje 

strani pa je reguliran s senzorjem. V dvigalu je nameščeno glasovno obvestilo o 

nadstropju, v katerega prihaja dvigalo.  Umestitev novega dvigala ob C objekt na vrtu 

enote Kolezija bo uporabno površino vrta zmanjšala za približno 15 m2. V letnih 

anketah o zadovoljstvu svojcev z bivanjem njihovih najbližjih v Domu enota Kolezija, 

ki jih svojci izpolnjujejo vsako leto v oktobru, je bilo večkrat navedeno, da objekt C 

nujno potrebuje dodatno dvigalo. Z izgradnjo novega dvigala smo tako izpolnili tudi 

njihovo željo. V poletnih mesecih je bila gradnja dvigala zaključena, v zadnjih dneh 

avgusta smo na upravno enoto vložili popolno dokumentacijo za pridobitev 

uporabnega dovoljenja. Ob tehničnem prevzemu smo opravili preizkusne vožnje. 

Vzporedno z izgradnjo dvigala smo v servisnih prostorih in na hodnikih vseh objektov 

enote Kolezija postavili sistem požarnega javljanja, katerega za varno vožnjo 

potrebuje tudi novo dvigalo.  V mesecu novembru smo uredili okolico novega dvigala, 
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od dvigala do vrtnih vrat vodi peščena pot, ki bo služila transportom ob nadaljevanju 

adaptacije enote Kolezija, ki jo bomo predvidoma začeli že prihodnje leto. Osmega 

oktobra smo na slovesnosti ob dnevu odprtih vrat enote Kolezija dvigalo predali v 

uporabo. Poimenovali smo ga Dvigalo gospoda inženirja Jožka Battestina. Gospod je 

pri iskanju najprimernejše lokacije kot predstavnik stanovalcev dal na razpolago svoje 

inženirsko znanje,. V vseh fazah izgradnje nas je vzpodbujal pri delu. Zgrajenega 

dvigala se nesebično veseli kljub temu, da ga za dostopanje do svoje sobe ne 

potrebuje. Gospod je letos praznoval stoti rojstni dan in je s svojim optimizmom vsem 

za zgled.   Rdeči trak na otvoritvi dvigala je prerezal gospod Battestin. 

Tudi sicer je gospod Battestin s svojo vsestranskostjo in neprekinjeno aktivnostjo za 

zgled vsem ki ga poznamo. Rojen leta 1918 v Ljubljani, kjer se je šolal na ljubljanski 

univerzi in končal študij elektrotehnike. Učil je na tehnični srednji šoli, nato je vodil 

izgradnjo Inštituta Jožefa Štefana in mu več let direktoroval. Pri 90. letih je v 

samozaložbi izdal strokovno knjigo Osnove grafologije. Pri 91. letih je opravil izpit za 

pilota in letalo samostojno pilotiral. Pri 95. letih je imel samostojni koncert na velikih 

orglah v Gallusovi dvorani  Cankarjevega doma. V našem domu je od leta 2006. 

Veliko bere, igra na pianino, prireja koncerte, obiskuje ure francoščine in umetnostne 

zgodovine. Njegov podrobnejši življenjepis izpod peresa Rozi Micevske, delovne 

terapevtke enote Kolezija, je bil dne 21.3.2018 objavljen v Nedeljskem dnevniku, 

obiskala ga je tudi novinarka Kanala A Barbara Bašič, in o njem pripravila prispevek, 

ki si ga je moč ogledati na povezavi: https://www.24ur.com/novice/slovenija/pri-91-ih-

je-opravil-tecaj-za-sportnega-pilota-pri-stotih-se-pocuti-kot-20-letnik.html.  

Oba prispevka toplo priporočam v branje in ogled! 

 

V začetku aprila 2018 je bila ob sodelovanju Društva upokojencev Trnovo, Četrtne 

skupnosti Trnovo, Skupine za ohranjanje miselnih aktivnosti prostovoljke gospe mag. 

Olge Pavlič, ki že 17 let deluje v domu Kolezija, organizirana medgeneracijska 

prireditev Pomladni dan. Pokroviteljstvo nad prireditvijo je prevzela Varuhinja 

človekovih pravic gospa Vlasta Nussdorfer. Varuhinja je v pozdravnem nagovoru 

povedala, da delovanje Doma Kolezija pozna in ceni, kljub obilici obveznosti si je z 

veseljem vzela čas za udeležbo. Stanovalec gospod Henrik Krnec je za gospo Vlasto 

Nussdorfer v dovršeni kaligrafski tehniki izdelal zahvalo za pokroviteljstvo.   

 

Na 18. Festivalu za III. življenjsko obdobje, ki je bilo konec septembra v  

Cankarjevem domu, se je v okviru Skupnosti socialnih zavodov Slovenija uspešno 

https://www.24ur.com/novice/slovenija/pri-91-ih-je-opravil-tecaj-za-sportnega-pilota-pri-stotih-se-pocuti-kot-20-letnik.html
https://www.24ur.com/novice/slovenija/pri-91-ih-je-opravil-tecaj-za-sportnega-pilota-pri-stotih-se-pocuti-kot-20-letnik.html
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predstavila domska Skupina za ohranjanje možganskih aktivnosti mentorice mag. 

Olge Pavlič in kljub slabim svetlobnim, zvočnim in prostorskim pogojem pripravila 

demonstracijo prve učne ure sezone 2018/2019. Demonstracija je bila izvedena po 

metodi globalnega učenja, ki spodbuja možgansko vitalnost. Člani Skupine so 

analizirali simboliko rož na treh likovnih umetninah in v delih treh arhitektov. Skupina 

je s svojim delom na F3ŽO požela nemalo pozornosti mimoidočih in marsikoga 

potegnila v aktivno sodelovanje.  

Na vseh prireditvah in praznovanju v domu sodeluje domski zbor ki ga vodi Rozi 

Micevska in mu intonacijo daje gospod Rus. Postali so že nepogrešljivi! Ker zbor ne 

deluje kot zaprta skupina, mu pri pesmi z veseljem pritegnemo vsi prisotni na 

prireditvah.  

 

V domu sta aktivni dve skupini za samopomoč. Skupina Vrtnica, ki deluje šesto leto 

pod mentorstvom Lidije in Mikija ter skupina Macesen pod mentorstvom Mance in 

Polone. Koliko lepega se zgodi na skupinah, koliko dobre volje prinesejo in odnesejo 

udeleženci s seboj, vedo večkrat poudariti člani skupine. Obema skupinama in 

njihovim mentorjem iskreno čestitam za uspešno delo.   

Na ustvarjalnih delavnicah umetniške skupine Arti, ki že 27. let ustvarja v enoti 

Kolezija pod mentorstvom prostovoljke mag. Marije Cerar, so nastala neprecenljiva 

dela zunanjih članic skupine in naših stanovalcev, ki se delavnic udeležujejo. Na 

razstavi smo se čudili uspelim akvarelom ki so kazali, da so stanovalci kljub letom in 

spremljajočim težavam še vedno lahko umetniško aktivni in ustvarjalni. 

  

Na anketah o zadovoljstvu stanovalcev in zadovoljstvu svojcev z bivanjem njihovih 

naj bližjih v Domu, ki jih v okviru standarda kvalitete E-Qalin vsako leto izvedemo v 

domu, ste stanovalci naše delo ocenili z rezultatom 4,40, svojci pa z oceno trendov 

4,13.   S tem se, vsaj pri naših stanovalcih, približujemo odlični oceni klub temu, da 

se zavedamo da bi bilo za odlično oceno treba še marsikaj postoriti, dopolniti in  

spremeniti, kar pa ni vedno v naši rokah. Žal v družbi skrb za starostnike ne pomeni 

prioritete in se srečujemo z različnimi težavami pri zagotavljanju virov za izvajanje 

nege in oskrbe , še posebej nas pa pesti pomanjkanje kadra. Zato prosimo vse, 

stanovalce in svojce za potrpljenje in razumevanje. Upamo, da se bodo tako za 

sistemske težave s strani odločevalcev kot za kadrovske težave z naše strani čimprej 

našle ustrezne rešitve.  
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V anketah ste stanovalci in svojci večkrat navajali, da je enota Kolezija dom, ki ima 

srce, je pa zgradba že dotrajana in je marsikak drug, novejši dom lepši. Tega se 

zavedamo, zato smo v letu 2018 pripravili projekt za kompletno obnovo vseh 

prostorov enote Kolezija, ki vsebuje rešitve za energetsko sanacijo objektov, obnove 

neustreznih in dotrajanih sanitarij z vodovodom ter večje prostore za dnevne 

aktivnosti po bivalnih enotah. Obnova objektov in bivalnih enot bo šla vzporedno z 

uvajanjem novih načinov dela s stanovalci, ki bodo usklajene s potrebami 

stanovalcev in razmerami v družbi. Medicinsko organizacijski model dela s stanovalci 

bo zamenjal  model, ki bo v prvo vrsto postavil stanovalca z njegovimi fizičnimi in 

psihičnimi potrebami ter z usklajenimi odnosi med zaposlenih in stanovalci. Veliko 

dela nas čaka. Izobraževanja za spremembo organizacijskega modela so potekala 

že v letu 2018. 

V mesecu decembru je enoto Kolezija zaradi upokojitve zapustila dolgoletna 

blagajničarka Marinka Rovanšek. Blagajničarko Marinko ste imeli stanovalci in svojci 

radi, vedno je bila pripravljena pomagati komurkoli, tudi če se zadeva ni dotikala dela 

blagajničarke. Tudi v anketah ste jo tako svojci kot stanovalci vedno omenjali s 

pohvalo. Po njenem odhodu smo računovodsko službo reorganizirali tako, da smo 

obračun oskrbnin prenesli v blagajno enote Bokalce, kjer bo blagajničarka opravljala 

obračune oskrbnin za obe enoti, obračune boste pa stanovalci in svojci prejemali kot 

do sedaj.  

 

Ob 37. letnici Doma enota Kolezija želim vsem bralcem in bralkam Korenin še na 

mnogo skupnih doživetij! 

 

vodja enote Kolezija 

Vili Dolenc 
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Slika novega zunanjega dvigala s peščeno dovozno potjo na vrtu ob objektu C 

enote Kolezija 
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E-QALIN – DRUGO OBDOBJE 

V domu smo v okviru skrbi za kakovost po modelu E-Qalin zakorakali v drugo 

obdobje samoocenjevanja. Vsaki izmed osmih skupin zaposlenih sta se pridružila 

dva stanovalca, ki sta vplivala na izboljšanje debate in v skupino prispevala lastne 

življenjske izkušnje. Skupine so take štele po deset članov in so bile zato zahtevnejše 

za moderiranje. V letu 2019 bo Bureau Veritas opravil vmesno presojo, ki bo potrdila 

našo usmerjenost v stalno izboljševanje kakovosti. 

Glavna novost pri našem upravljanju s kakovostjo po modelu E- Qalin v letu 2018 je 

bila skupna platforma mapp, s pomočjo katere upravljamo proces vodenja kakovosti 

v obeh enotah. Z enotno platformo je delo preglednejše in upravljavcem bolje 

prikazuje količinske in vsebinske prispevke članov različnih vsebin. Lažje je tudi 

nadzorovanje potek malih sprememb in  projekta. 

Pomemben del spremljanja kakovosti je tudi vsakoletno anketiranje naših ciljnih 

skupin. Anketiranje vseh treh ključnih skupin v Domu in dodatno naročnikov kosil v 

enoti Kolezija je potekalo na enak način, kot v lanskem letu. Ankete izvajamo v 

sodelovanju s podjetjem Fabrika d.o.o, ki za nas in za druge sodelujoče domove v 

Sloveniji pripravi standardizirane vprašalnike, ki omogočajo primerjavo rezultatov z 

referenčnimi ocenami vseh sodelujočih. Podjetje Fabrika d.o.o., je pripravilo tudi 

poročila za posamezno ciljno skupino in dodatno Primerjavo rezultatov med 

enotama. 

Pri stanovalcih merimo zadovoljstvo na sledečih področjih delovanja: 

- Vselitev v dom 

- Naravnanost na potrebe/oblikovanja življenja 

- Komunikacija in odnosi 

- Svoboda in varnost 

- Oskrba in nega in 

- Spremljanje umirajočih in slovo 
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Zelo smo zadovoljni, da zadovoljstvo stanovalcev z našimi storitvami in z bivanjem v 

Domu v obeh enotah ostaja na visoki ravni. Stanovalci v enoti Kolezija so bili v letu 

2018 najbolj zadovoljni z elementom: »Zaupam domskemu zdravniku.«  

Z novim ciklom samoocenjevanja bomo v DSO Ljubljana Vič-Rudnik nadaljevali 

marca. V skupini za razvoj, ki bo pregledala in obravnavala vse predloge, ki bodo 

oblikovani v fazah samoocenjevanja bosta poleg procesnih vodij sodelovala  tudi 

predstavnika svojcev in stanovalcev iz enote Kolezije. 

 

mag. Barbara Purkart 

 

 

 

 

 

Kaplja na koncu veje 

 

V objemu navdiha dlani bom soncu ponudila, 

spletla vence verzov o življenju, 

v revno culo vse zavila, 

vse pozabila. 

odšla bom vase v »tu« in v »danes« 

in na verze te naj pade kaplja z veje. 

 

                                Ana Zaviršek 

  

http://www.google.si/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=2ahUKEwjd-e-T7PbfAhXJjqQKHRrwAyUQjRx6BAgBEAU&url=http://www.tumblr.com/tagged/trees-in-the-rain&psig=AOvVaw0YI2gj_BKf85hRJtD1y4l7&ust=1547884196931591
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Nov dan 
 

Napočil bo nov dan 

morda s soncem obsijan. 

Ko v jutru 

te rahel spanec prebudi 

si neprespan, 

svetloba reže ti v oči. 

Prebude ga radosti 

in skrbi – vsakdanjosti. 

 

Le čemu ta dan, 

če nikogar ni, 

da z njim delil bi 

veselje, otožnosti?  

 

Se misel porodi – 

glej, koliko ljudi trpi 

za dan, za življenje se bori. 

Odpri srce, ponudi dlan 

za vsak nov dan, 

pomagaj 

in z njimi deli 

srečo in žalosti. 

 

In vsak dan 

bo z žarki 

mavrice obsijan. 
 

Ivana Giehler 
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POMLADNI DAN V DOMU KOLEZIJA 

 

V Domu starejših Kolezija  skozi celo leto organiziramo različne prireditve in s tem  

želimo prispevati k boljšemu počutju naših stanovalcev. Poleg vsakodnevnih 

aktivnosti v sklopu delovne terapije v naš dom prihajajo različni pevski zbori, 

popotniki predstavijo kakšno zanimivo potopisno predavanje iz različnih koncev 

sveta, razveselijo nas tudi otroci iz vrtcev, ki so v naši neposredni bližini, kakor tudi 

učenci in dijaki iz različnih šol. Prostovoljci, ki prihajajo v dom prinašajo nove vsebine. 

Tokrat bi še posebej izpostavila dolgoletno prostovoljko umetnostno zgodovinarko 

gospo mag. Olgo Paulič, ki v naš dom prihaja že 17 let. Njena predavanja iz področja 

umetnostne zgodovine so nepogrešljiva. Poleg tega, da enkrat tedensko predava in 

vodi skupino stanovalcev, ki so redni člani, nekajkrat letno naredi predavanje za vse 

stanovalce na temo iz področja umetnostne zgodovine. Njena velika želja je, da bi 

prav naš Dom izstopal z najrazličnejšimi aktivnosti, kjer bi se naši stanovalci dobro 

počutili in ob enem aktivno sodelovali. 

 

Tako smo tudi letos z njeno pomočjo in na njeni iniciativi organizirali prireditev 

Pomladni dan, na kateri so aktivno sodelovali naši stanovalci, člani četrtne skupnosti 

Trnovo, pevski zbor Trnovo, otroci iz skupine Želvice iz vrtca Trnovo z vzgojiteljico 

Romano Jankovec, s svojo prisotnostjo nas je še posebej razveselila varuhinja 

človekovih pravic ga. Vlasta Nussdorfer. Kot navaja gospa Olga Paulič  v letu 2018 

se obeležujejo različne pomembnejše dejavnosti. Evropska unija ga je razglasila za 

leto evropske kulturne dediščine, varuhinja človekovih pravic za leto starejših, v 

društvu upokojencev Trnovo (DUT) pa za leto “starejši za starejše” in  
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“medgeneracijsko bodo povezovali prebivalce Trnovega«. Društvo želi biti s svojim 

delovanjem zgled mlajšim rodovom in jih pritegniti k sodelovanju na različnih 

področjih, tudi na kulturnem. Nastopajoči na omenjeni prireditvi so bili v starosti od 

petih do skoraj devetdesetih let. Pokroviteljica dogodka je bila varuhinja človekovih 

pravic Vlasta Nussdorfer, ki je imela topel pozdravni govor, po dogodku pa se je v 

pogovoru posvetila eni od stanovalk v domu. Med drugim jo je zanimalo, kako 

doživljajo stanovalci starost v domu. Pozdravne govore so imeli še predsednik DUT 

Mirko Jarc, vodja enote Kolezija Vili Dolenc in direktorica doma mag. Melita Zorec. 

Dogodek je poetično vodila Zdenka Vehovar, ki je med drugim povedala, da je 

pomlad najlepši čas v letu, saj sonce prinaša veselje in ljubezen, je vir življenja in 

vsega lepega, kar želijo s programom prinesti med stanovalce doma. Nastopajoči so 

se potrudili, da so poslušalci doživeli moč pomladnega cvetja v besedi, petju in sliki, k 

čemur so pripomogla tudi številna tihožitja, ki so jih naslikali domski stanovalci. Slike 

so bile razobešene po stenah v dvorani in na hodniku.  

V naravi so znanilke pomladi cvetlice, med njimi so posebej lepe različne  vrste 

narcis. Slikarji so jih upodobili na številnih slikah, na katerih so imele različna 

simbolna sporočila, kar je ob projekciji slikovnega gradiva predstavila umetnostna 

zgodovinarka mag. Olga Paulič. Program so nadaljevali s pesmijo in plesom otroci iz 

skupine Želvice iz vrtca Trnovo z vzgojiteljico Romano JanKovec,  domska pesnica 

Fani Deisinger je recitirala dve lastni pomladni pesmi, pevski zbor pa je pod 

vodstvom Dragice Slak zapel štiri pesmi. Peto pesem, Letni časi, so zapeli skupaj 

pevci in gledalci. Poslušalci oziroma gledalci so z navdušenjem spremljali program. 

Bilo je slovesno in prijazno, kar se je nadaljevalo z druženjem in petjem po prireditvi. 

V zraku je bilo čutiti silno pomladno energijo in veliko zadovoljstvo. 
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Še bodo pripravljali kulturne dogodke, so rekli v društvu upokojencev Trnovo in prav 

je tako. Kultura je tista moč, ki ljudi brez prisile povezuje. 

 

mag. Olga Paulič 

Roza Micevska, dipl. delovna terapevtka 
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VAJE ZA VADBO SPOMINA IN ZBRANOSTI 

 

Dr. Seuss: “Včasih se ne zaveš pomembnosti trenutka, dokler ne postane spomin.” 

 

Z veseljem se spominjam našega junijskega srečanja z vajami za vadbo spomina in 

zbranosti, ki sem se ga udeležila kot vodja sekcije seniork Gerontološkega društva 

Slovenije (GDS). Delavnica je potekala v sklopu Tedna vseživljenjskega učenja.  

 

Najprej smo na kratko spregovorili o tem, kaj spomin sploh je, kakšne vrste spomina 

poznamo, kakšna je naloga kratkoročnega oz. dolgoročnega spomina, kako si bolje 

zapomnimo ter nenazadnje o tem, kako si pomagamo, da spomin izboljšamo. Pri tem 

ne smemo pozabiti na dovolj spanja, zdravo prehrano in telesno aktivnost, še največ 

pa k izboljšanju spomina pripomoreta druženje in veliko smeha! Nato smo se 

zagnano lotili različnih vaj za izboljšanje spomina. Z vajami krepimo pozornost, 

spomin in koncentracijo, rešujemo probleme in uganke, predvidevamo različne 

situacije, utrjujemo logično sklepanje in prostorske predstave ter z akustičnimi, 

vizualnimi in taktilnimi vajami aktiviramo različna čutila.  

 

Vsak udeleženec k delavnici ni prispeval le s svojim delom, ampak je pripomogel tudi 

k mojemu izvrstnemu počutju med vami, stanovalci, za kar se vam najlepše 

zahvaljujem. Počutila sem se odlično. Vsi sodelujoči ste bili zelo zagnani in tudi sama 

sem se razveselila vašega navdušenja ter dejstva, da so vam bile naloge v 
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zadovoljstvo in všečne. Vsak udeleženec je prejel tudi izvod vaj za spomin z 

navodilom, da naj naloge rešuje na papir, da bo lahko knjižica služila dlje časa.  

 

Poldruga ura je prehitro minila in vaša želja, da bi še kar naprej delali, me je ganila. 

Vesela sem že tega, da ste bili z vajami zadovoljni, ponovnega vabila ob vašem 

navdušenju pa še toliko bolj. 

 

Hvala, da sem bila lahko del vašega vsakdana ter da sem nekoliko prispevala h 

krepitvi možganskih celic! 

 

Izkušnja pri vas je bila zame nadvse dragocena, zato se že veselim naslednjega 

snidenja z vami. 

 

                                                                                        Anja Žitnik 

 

 

P. S. 

Za konec še nekaj besed o Gerontološkem društvu Slovenije, ustanovljenem že pred 

skoraj 50 leti, ki je stičišče gerontološkega znanja, usmerjenega v kakovost življenja v 

starosti in katerega poslanstvo temelji na osnovi povezovanja znanja različnih strok in 

znanosti. S tem in na ta način si društvo prizadeva prispevati k boljšemu poznavanju 

procesa staranja in razumevanja starosti, osveščenosti o pravicah v starosti, 

povečanju medgeneracijskega povezovanja in učinkov medgeneracijskega sožitja, 

odpravljanju predsodkov in stereotipov o starosti v družbi, krepitvi pomena 

vseživljenjskega učenja v vseh obdobjih življenja in k izboljševanju kakovosti življenja 

v starosti. 
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CANKARJEVE PODOBE IZ SANJ 

 

»Ni lepšega upanja, kot porojenega iz žalosti in 

ne lepših sanj, kot so iz bolečine porojene.« 

   – Ivan Cankar 

 

Vsak Slovenec, otrok, starec, umetnik, državnik, filozof in vojak bere in pozna 

Cankarjeva dela. Spominjam se, da sem brala črtico Skodelica kave in povest Na 

klancu: tedaj sem ga vzljubila kot pisca materinskih črtic, a danes ga cenim kot 

pisatelja velikih kvalitet. Snov za svoja dela je poiskal iz lastnih doživetij ali 

malotrškega življenja in razmer v družbi. Bivanje na Dunaju je avtorja kot družbenega 

kritika in socialnega revolucionarja samo še vzpodbudilo. Njegove črtice in novele 

kriče proti zlaganosti sodobnega življenja, družbenim krivicam cerkvi in meščanski 

ideologiji, duhovni revščini, slovenski pohlepnosti. Iz njegovih del veje globok 

humanizem in z besedami obsoja hinavščino, nasilje in vojno. Ob vsaki besedi čutiš, 

da je napisana iz srca, obupa in upanja v novo življenje in človeško dobroto. Celo v 

http://www.google.si/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&ved=2ahUKEwjW-YjhvZzfAhVHzKQKHeAEAn0QjRx6BAgBEAU&url=http://www.hervardi.com/smrt_ivana_cankarja.php&psig=AOvVaw2TmFA2LuYEVJ4qXfelKUVe&ust=1544779368405211
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delih, ki jih je napisal v pesimizmu, lahko mirno trdim, da tako kot pesnik France 

Prešeren ne bo kmalu našel enakovrednega tekmeca. Tako oblikovno kot vsebinsko 

je v slovenski literaturi monumentalna osebnost. 

 

Podobe iz sanj so nastajale v letih 1914 do 1917. To je bil čas 1. svetovne vojne in 

moderne: simbolizem, dekadenca in impresionizem. Leta 1899 sta izšli pesniška 

zbirka EROTIKA in zbirka Otona Zupančiča ČAŠA OPOJNOSTI. V Evropi je to čas, 

ko ustvarjajo Baudelaire, Verlaine, Rimbaud. Iščejo simbole (kot Ivan Cankar), 

dekadenco (Župančič), impresionizem (Murn). Najmanj novega čutimo pri Ketteju. V 

Evropi se to obdobje imenuje fin de siècle. 1896 je Cankar maturiral in sklenil: »Zdaj 

grem pa na Dunaj.« Spremenila se je njegova navezanost na slovensko in hrvaško 

publicistiko. Tako piše bratu Karlu leta 1897: »Tu je zrak čistejši in svoboda razširi 

obzorje.« Največji vtis sta nanj naredila F. M. Dostojevski in Flamec Maurice 

Maeterlinck, seznanil pa se je tudi s filozofijami Platona, Spinoze in Nietzscheja. 

Spremenil se je tudi njegov odnos do sveta in realnosti. Naturalizem je tedaj pripadal 

F. Govekarju. Spremenil se je njegov odnos do soljudi in ljubezen je izražal na več 

načinov, še na več pa njegov odnos do sveta in realnosti. Zapisal je celo: »Nimaš 

pravice, da bi zapiral duri, tudi tiste, ki jih sam s trepetajočo roko odpreš.« In dalje: 

»Pesniška beseda mora pretresti dušo in stisniti srce.« Imel je mojstrske metafore 

(npr. noč – smrt), načelo dialoga, uveljavil je asonanco (ponavljanje istega 

samoglasnika kot noč – rod) in aliteracijo, t.i. ponavljanje soglasnikov in soglasniških 

skupin v zaporednih besedah ("vedrost višnjevih višav"). Spomladi 1917 je bila v 

krogu mlade inteligence ustanovljena književna zadruga NOVA ZALOŽBA. Njen 

urednik je bil Izidor Cankar in je pisce vzpodbujal z novo izdajo v zbirki NOVA 

KNJIŽNICA, ki jo je pripravljal. 

 

Sredi oktobra tega leta je Cankar pripravil črtice, ki jih je pred tem objavljal 

posamično ter jih nato izdal kot svojo zadnjo knjigo in obenem edino izdajo iz 

obdobja 1. svetovne vojne. Sam je zapisal: »Te Podobe iz sanj so bile napisane v 

letih strahote 1914–1917. Zato je razumljivo, da marsikatera beseda ni tako 

postavljena, kakor bi po vsej pravici morala biti, in da je marsikatera zastrta in 
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zabrisana. Vendarle pa naj ostane vse, kakor je bilo; za ogledalo teh težkih dni in za 

spomin.« 

Uvod in konec dajeta celoto, dovršenost in tisto osnovno misel, ki je prisotna na vsaki 

strani te knjige: ljubezen do soljudi, domovine in upanje v zmagovito prihodnost 

ljudstva. 

Človek je nasičen s strahom in sramom. Telo in obraz varujeta tisto zadnjo resnico. 

Čut dolžnosti, da bi moral za domovino žrtvovati nekaj, kar bo upravičilo njegova 

dejanja. 

Z vtisi bom Cankarjeve Podobe razvrstila v tri skupine. Najmanj je tistih iz njegovega 

življenja in tistih iz življenj njegovih prijateljev. Taka je GOSPOD STOTNIK, ki 

predstavlja poosebljeno smrt, ki izbira najlepše, najkrepkejše, najbolj zavedne 

mladeniče. Ne ustavi se niti pri fantu, ki ima le mater. 

V črtici LEDA podporočnikova psica presunljivo laja, ko vidi vojake z orožjem na 

dvorišču. V njenih očeh sta sijali dobrota in pamet. KADET MILAVEC bo živel tudi po 

smrti. V naslednji, TISTO VPRAŠANJE, pa se pisec sprašuje: kaj pride za življenjem, 

kaj je cilj vsega? 

 

Na to bo odgovarjal njemu in njegovemu nazoru, človeku in svetu. V črtici SENCE je 

zapisal: »Prevelik je čas, zato gre mimo tebe.« Vsak človek ima svoja merila za 

doživljanje. 

Na Ljubljanskem gradu je bil Cankar zaprt od 23. 8. do 9. 10. 1914. Sklenil je, da bo 

obiskal očeta, vendar je prej umrl. Tudi njegova mati je umrla na dan, ko je želela v 

svojo rojstno vas Vrzdenec. ZAKLENJENA KAMRICA je prava mojstrovina. Tu 

prehaja v narodni problem, v drugo skupino, saj je slovenski narod ogrožen v svoji 

eksistenčni pravici, Cankar pa je zapisal, da vse človeštvo stoji pred ogledalom. 

Mnogih obrazov in izsušenih teles ne more zakriti nobena krinka. Po cerkvah molijo 

ljudje, polni upanja in brezmejne ljubezni: »Odpusti jim, saj ne vedo, kaj delajo!« Kot 

avtor je znal opazovati in živeti z ljudmi, ki so bili podobni po trpljenju. Ni šel mimo, 

kjer so prihajali ljudje v cerkve, možje in otroci invalidi, prezgodaj ostarele ženske. 

Hodili so počasi, ni spregledal drsajočih korakov in jetičnih obrazov. Vedel je, da 
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bodo molili tedeum (zahvalno pesem). V POLETNEM SONCU se je zavedal, da vse 

našteto ne more uničiti globoke vere v lepšo bodočnost. 

V tretjo skupino sem uvrstila tiste črtice, ki se razlikujejo po večji neposrednosti. V 

črtici OTROCI IN STARCI štiriletni Tonček ob novici spozna, da njegov oče ne bo 

prinesel puške, ker je padel in so ga »pobili do mrtvega«. Žena je zajokala, starši so 

se prijeli za roke. 

 

Kakor je na začetku pomemben uvod, je Cankarjev zaključek še važnejši in najbolj 

karakterističen zanj. Boji se obupa. Njegov vzklik na koncu je odgovor Smrti, ki se mu 

je spremenila v SVETNICO ODREŠENICO in jo je pozdravil z AVE. To je obračun z 

umetniškim delom, izpovedno besedilo, ki oklepa celoto. Občinstvo in kritika sta 

PODOBE IZ SANJ dojela kot Cankarjev največji literarni uspeh. Obširno in najdaljše 

poročilo o PODOBAH IZ SANJ je zapisal v Knjižnem jugu 1. aprila 1918 v številki 7 

dr. Ivan Lah: »Ako bodo narodi po vojni izbrali svoja najlepša dela, ki so se rodila v 

»letih strahote«, bomo Slovenci vzeli v roke Cankarjeve PODOBE IZ SANJ in bomo 

stopili v svetovni krog. In zdi se mi, da bomo tam stali s ponosom in brez strahu, tudi 

če bi šlo za prvenstvo. Bili so ljudje pred vojno, ki so rekli, da Cankarja ne razumejo 

in ki so hoteli več nego razumeti. V rokah imam čudovito knjigo, v kateri se 

spreminjajo solze v bisere, krvave kaplje v velike rdeče rože in bolest srca se 

spreminja v himno vstajenja. Zdelo se nam je, kakor da je Cankar moral preiti vso 

svojo pot zato, da je ob velikem trenutku dal narodu knjigo, ki bo za vselej ostala 

najlepša knjiga naše literature! To je bila moja misel, ko sem prečital to knjigo. In 

želel sem, da bi jo čitali mnogi, da bi se pripravili »tudi oni na vstajenje«.  

In vendar, če bi bil Cankar živ, kaj bi rekel danes? Eno stoletje po njegovi smrti. Toda 

koliko se je že spremenil v usodi njegovega ljudstva in uresničile so se tudi njegove 

srčne sanje. Po zaslugi ni bil le sanjač, ampak tudi borec. Prav zato moramo vsi 

Slovenci ceniti njegovo delo, vsako je napisal bajtarjev sin in revolucionarni pisatelj. 

 

         Pavla Plavc 
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Jesen  

Listje rumeni in počasi odpada, 

tudi ne cveti več livada. 

Vsa narava se počasi pripravlja, na to, 

da se poletje poslavlja 

in se na zimo pripravlja. 

Mladi se zime vselijo, 

da sankanje in kepanje ne zamudijo. 

Mi, starejši pa se bojimo, da vse bolečine ne dobimo 

in dalj časa obležimo. 

Težko pokažemo zimi zobe, 

saj se zavedamo, da tako to gre. 

Za zimo pride zopet prelepa pomlad, 

ki vsak bi jo dočakal rad. 

In narava poskrbi za to, 

da nam bo zopet lepo. 

Seveda, kdor jo dočakal bo!  

 

          Fani 
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VSESLOVENSKI IZLET DRUŠTEV CVB V LETU 2018  

(CVB = društvo bolnikov s CerebroVaskularno Boleznijo - možganska 

kap) 

 

V četrtek, 6. septembra sem se udeležil izleta v Portorož, ki ga je organiziralo društvo 

CVB. Na izlet je šlo okoli 300 članov društev CVB iz vse Slovenije. Ljubljanska ekipa 

44 ljudi se je zbrala ob 7.15 na avtobusu pred URI Soča in ob pol osmih smo krenili 

proti obali in čudovitemu dnevu in lepim doživljajem naproti. Ob 10. uri smo se začeli 

vkrcavati na ladjice, ki so nas čakale ob glavnem pomolu v Portorožu. Skrbni 

organizatorji so poskrbeli, da so se tudi manj gibljivi na invalidskih vozičkih lahko 

vkrcali na 5–6 plovil, namenjenih za naš izlet. Za popotnico smo dobili plastenko 

vode in sendvič ter se mimo Pirana, Fiese in Strunjana odpeljali do zaliva pred Izolo, 

kjer smo po uri čudovite vožnje ob naši obali obrnili ter se vrnili v Portorož. Sam sem 

se vkrcal na barko z imenom Solinarka in v družbi članov in članic CVB z Gorenjske 

občudoval lepote našega morja, ki je kar vabilo k sebi. Leta 1954 sem se v Žusterni 

naučil plavati in pred sedmimi leti, 10. 9. 2011, sem kot dober plavalec odplaval mali 

plavalni maraton od mestnega kopališča v Kopru do Žusterne, kjer je bil cilj tega 

maratona. Za prečkanje sem porabil dobrih 40 minut in med vožnjo po morju sem se 

živo spominjal tistega plavanja le štiri mesece pred kapjo, ki me je paralizirala po levi 

strani, tako da plavanje kot pred kapjo pri meni verjetno ni več možno. Pri Strunjanu 

smo se peljali mimo križa, ki obeležuje čudež, ko je Marija pred 500 leti mornarje 

obvarovala pred utopitvijo. Pogled na našo obalo z morske strani je prav poseben in 

zanimiv. Ker sem bil tisti četrtek na barki prvič po možganski kapi, ki mi je vzela 

možnost plavanja in drugih fizičnih aktivnosti, sem prav posebej užival v opazovanju 

obale, kjer poteka lepa panoramska pešpot od Strunjana do Izole, ki sva jo z ženo v 

preteklosti večkrat prehodila. 

 

Po vrnitvi v Portorož smo počakali na avtobuse, ki so nas odpeljali na kosilo v hotel 

Histrion v bližnjem Bernardinu. Nekaj junakov se je na kosilo iz Portoroža v družbi 

harmonikarja, ki je z igranjem dvigal razpoloženje zadovoljnih in utrujenih izletnikov, 

odpravilo kar peš. Po okusnem in obilnem kosilu smo se ob 16. uri ponovno namestili 
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na avtobuse in se odpeljali proti izhodiščem. Ljubljančani smo se pred URI Soča vrnili 

ob 18.30, pa tudi ostali avtobusi so se srečno vrnili v svoja izhodišča. Upam, da 

bomo tudi prihodnje leto deležni podobno uspelega izleta, kot je bil letošnji na našo 

čudovito obalo z vožnjo z barkami po mirnem in čistem morju, ki nam bo dolgo ostal v 

spominu. Cena tega lepega izleta je bila 25 € na udeleženca, gotovo pa je kakšen 

evro prispevalo tudi društvo CVB. 

Za konec lahko dodam, da bi podoben izlet prihodnjega septembra lahko pomenil 

pravo doživetje oskrbovancem in oskrbovankam DSO Kolezija. 

 

Za boljšo predstavo izleta prilagam nekaj posnetkov, ki so jih posneli člani društva 

CVB Celje. 

 

Slika prikazuje Piran z zahodne strani (lepo se vidi piranska Punta s cerkvico), 

vidni so tudi številni kopalci na obali (bil je sončen in topel poznopoletni dan). 
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Slika prikazuje Piran s severne strani. Lepo je vidna mogočna cerkev sv. Jurija, 

ki je zaščitnik mesta. Dobro so vidni tudi podporni stebri zidovja, ki ščiti 

cerkev. 

 

Slika kaže strunjanski križ v spomin na čudežno rešitev mornarjev z Marijino 

pomočjo v viharju pred 500 leti. 



28 
 

Slika kaže del izletnikov na ladjici z imenom Solinarka, za vse udeležence izleta 

so potrebovali šest podobnih ladjic. 

 

mag. Andrej Pavlič. 

Slike: člani društva CVB Celje 

  



29 
 

FIZIOTERAPIJA V ENOTI KOLEZIJA 

Fizioterapija je sestavni del zdravstvene dejavnosti našega Doma. V enoti Kolezija 

sva zaposleni dve fizioterapevtki. 

 

Fizioterapija se ukvarja z izboljšanjem in ohranjanjem zdravstvenega stanja 

stanovalcev ter se pri tem dopolnjuje z ostalimi strokami. Njena glavna naloga je 

pomoč pri rehabilitaciji in lajšanju težav stanovalcev, povezanih z okvaro funkcijskih 

in gibalnih zmožnosti.  

Predpisujeta jo domski zdravnik in fiziater. Le-ta prihaja v Dom enkrat tedensko, in 

sicer ob sredah od 12. do 13. ure. 

 

Ob sprejemu se vsakemu stanovalcu predstavimo ter zabeležimo osebne ortopedske 

pripomočke, ki jih stanovalci prinesejo s seboj oziroma jih po potrebi opremimo z 

ustreznim domskim pripomočkom ter jih usposobimo za upravljanje z njim (vozički, 

razne hodulje, stativi, bergle). 

 

Fizioterapija je organizirana v prostorih za fizioterapijo in na posameznih oddelkih. 

Izvajamo individualno in skupinsko – posamezniku prilagojeno obravnavo. 
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Vsako jutro imamo tudi skupinsko vadbo, ki poteka v dnevnem prostoru. Vaje 

izvajamo sede na stolih ali na invalidskih vozičkih. Pri tem uporabljamo razne 

pripomočke, kot so mehke žoge, elastični trakovi ali palice. 

 

V okviru fizioterapije vsakodnevno potekajo različni programi obravnave: 

rehabilitacijski, vzdrževalni in protibolečinski program in respiratorna fizioterapija, ki 

se razlikujejo po pristopu, izvedbi in intenziteti izbrane oblike terapije. 

 

o REHABILITACIJSKI PROGRAM 

Tu izvajamo intenzivnejši vsakodnevni fizioterapevtski program po poškodbah in 

različnih akutnih bolezenskih stanjih (npr. po preboleli možganski kapi ali svežih 

zlomih). 

V ta program vključimo tudi novo sprejete stanovalce, ki potrebujejo fizioterapijo. 

 

o VZDRŽEVALNI PROGRAM 

V ta program vključimo stanovalce po zaključenem rehabilitacijskem programu 

1–3 × tedensko. Sem spadajo tudi stanovalci z različnimi kroničnimi obolenji ter 

nepomični stanovalci, pri katerih izvajamo pasivno razgibavanje sklepov ter jih 

nameščamo v pravilni položaj v postelji. V ta program med drugim spadajo 

aktivne vaje za krepitev mišic, šola hoje z ustreznimi pripomočki ter skupinske 

vaje. 

 

o PROTIBOLEČINSKA OBRAVNAVA 

V okviru tega programa opravimo pri posamezniku kontinuiran sklop 10–15 

vsakodnevnih terapij. V ta namen uporabljamo različne oblike fizikalne, 

manualne, elektro-, krio- in termoterapije. Izvajamo tudi aplikacijo s 

kineziološkimi trakovi z namenom lajšanja bolečin, zmanjšanjem oteklin ali zgolj 

kot podporo sklepu. 
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o RESPIRATORNA FIZIOTERAPIJA 

Izvajamo jo pri akutnih in nekaterih kroničnih bolezenskih stanjih respiratornega 

trakta po naročilu zdravnika. Pri tem uporabljamo različne ročne tehnike in 

pripomočke za lažje izkašljevanje. Pogosto izvajamo vibracijsko masažo 

prsnega koša in dihalne vaje, stanovalce pa tudi nameščamo v ustrezne 

drenažne položaje v postelji.  

 

Fizioterapija je v skrajšanem obsegu organizirana tudi ob sobotah, kjer se izvajata 

prilagojen individualni program ter redna skupinska vadba. 

 

Oblikovali smo tudi skupino stanovalcev, ki obiskujejo terapijo s pomočjo glasbe in 

velikih terapevtskih žog – Žoga bend. Pri tej obliki vadbe vzpodbujamo 

senzomotorične in perceptivne spretnosti ter koordinacijo gibanja.  

 

V sklopu fizioterapije izvajamo tudi terapijo s pomočjo terapevtskih psov v 

sodelovanju z društvom Tačke pomagačke. Vsakih štirinajst dni prihajajo v Dom 

vodniki s terapevtskimi psi. Stanovalci s pomočjo terapevtskih psov in fizioterapevtke 

izvajajo vaje za splošno fizično kondicijo, koordinacijo in fine motorične spretnosti. Ob 

tem izvajajo tudi razne miselne igre in trening spomina ter komunikacijskih spretnosti. 

Skupinska terapija, ki je hkrati prilagojena posameznikom, traja približno eno uro. 

Stanovalci jo zelo radi obiskujejo. 

 

V sklopu Promocije zdravja imamo v prostorih fizioterapije vsakodnevni desetminutni 

rekreativni odmor za sodelavce. V ta namen izvajamo različne raztezne vaje in vaje 

za sproščanje. Aktivni odmor je namenjen vsem zaposlenim kot kratka sprostitev na 

delovnem mestu. 

 

Vsako leto izvedemo tudi delavnico za sodelavce o varnem premeščanju in 

dvigovanju bremen pri delu. Poudarek je na varnem premeščanju stanovalcev ter 
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nameščanje v pravilne položaje v postelji. V letošnjem letu smo dodali tem vsebinam 

še obravnavo stanovalca po preboleli možganski kapi. 

 

Kot dodatno storitev ponujamo tudi samoplačniško fizioterapijo – tako za stanovalce, 

ki bi želeli imeti povečan obseg storitev, kot za zunanje uporabnike. Tovrstne storitve 

izvajamo po dogovoru s posameznikom. Cenik storitev se nahaja na oglasni deski 

Doma in naši spletni strani. 

 

V fizioterapijo prihajajo na prakso tudi študenti Fakultete za šport – oddelek 

kineziologije, ki jih pod nadzorom vključujemo v skupinsko in individualno vadbo s 

stanovalci. Tako imajo možnost, da se seznanijo z načinom vadbe pri starostnikih, 

spoznajo določene zdravstvene posebnosti in omejitve pri starejših ter pridobijo nove 

izkušnje, ki jih bodo potrebovali v svojem poklicu.  

 

Udeležujemo se tudi izletov, piknikov in prireditev, ki so namenjeni stanovalcem ter 

nudimo vso potrebno pomoč pri izvedbi.  

 

Fizioterapevtka je vedno prisotna tudi na rednih sestankih za svojce novo sprejetih 

stanovalcev, kjer predstavi fizioterapevtsko delo ter odgovarja na razna vprašanja 

glede fizioterapije v Domu. 

Svojcem smo sicer za vse informacije v zvezi s terapijo na voljo tudi vsak delovni 

dan. 

 

Stalno se strokovno izpopolnjujemo in izobražujemo, saj bi brez novega znanja težko 

sledili napredku stroke. 

 

Zvezdana Bunjevac, višja fizioterapevtka 

Milena Glavač, diplomirana fizioterapevtka 
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TERAPIJA IN AKTIVNOSTI S POMOČJO PSOV 

 

Druženje s psi dokazano pozitivno deluje na počutje in zdravje, zato ni presenetljivo, 

da jih vse pogosteje videvamo tudi po vrtcih, šolah, domovih za starejše, 

rehabilitacijskih inštitutih, bolnišnicah in podobnih ustanovah. Ob pogledu na 

prijaznega psa le redki ostanejo ravnodušni, večina se jih vsaj nasmehne, telo pa 

preplavijo pozitivna čustva. 

 

Pes je odlična terapevtska žival predvsem zaradi lastnosti, ki ga že od pradavnine 

odlikujejo in postavljajo ob bok človekovih najboljših prijateljev. Vdanost, poslušnost, 

prijaznost, družabnost, delavnost in potrpežljivost so samo nekatere od številnih 

lastnosti, ki bi jih v takšnem "paketu" težko našli pri kateremkoli drugem živem bitju. 

Pomembne pa so tudi nekatere telesne značilnosti, ki predstavljajo v praksi veliko 

prednost – psi so namreč primerni za obravnavo tako v notranjih prostorih, kot tudi 

zunaj na prostem, njihova dlaka je prijetna za božanje, so okretni in z lahkoto izvajajo 

naloge, ki so primerne za takšno obliko terapije.  

Terapija in aktivnosti s pomočjo psov sta odlični komplementarni metodi dela, ki sta 

uporabni v vseh okoljih, še posebej pa v institucionalnih oblikah pomoči. Dokazano 

je, da interakcija med človekom in psom privede do številnih pozitivnih učinkov tako 

pri odraslih, kot tudi pri otrocih. Psi pomagajo premagovati družbeno izoliranost in 

vzpodbujajo socialne stike, prinašajo lahkotnost, ljubeznivost in dajejo občutek 

neogroženosti. Človeka sprejemajo brezpogojno in ne poznajo nobenih predsodkov; 

ne zanima jih, kako oseba izgleda; njihovo vedenje je pristno, spontano in 

neobremenjeno. Ob vodeni strokovni obravnavi pomembno vplivajo na izboljšanje 

človekovega fizičnega, socialnega, čustvenega in miselnega stanja. 

Terapija s terapevtskimi psi je postala na splošno ena od priljubljenih oblik terapije v 

posameznih strokah in je zelo uporabna tudi za starejše uporabnike. Zaradi vidnih 

rezultatov pri okrevanju in napredovanju posameznikov jo tudi strokovna javnost vse 

bolj priznava ter jo uporablja kot metodo zdravljenja. Terapevtske pse so začeli v 

tujini načrtno šolati pred približno 50 leti. V Sloveniji segajo prvi začetki posredovanja 

s pomočjo psa v leto 2002, ko se je v Avstriji izšolal prvi slovenski terapevtski par. 

http://www.google.si/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=&url=http://www.mybaby.si/index.php/default/v-avtu/nalepka-pes-v-avtu.html&ei=bhMuVYvPHIriywPHmYHACw&bvm=bv.90790515,d.bGQ&psig=AFQjCNGM-jCeWoflxG6iI967FxAmXJtHLQ&ust=1429169391024764
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Leta 2004 je bilo ustanovljeno prvo slovensko društvo za terapijo s pomočjo živali 

Ambasadorji nasmeha, leta 2007 pa prvo slovensko društvo za terapijo s pomočjo 

psov Tačke pomagačke (krajše Tačke).  

Društvo Tačke, s katerim uspešno sodeluje tudi naš Dom, je bilo že leta 2008 izbrano 

za Dobrotnika leta. Ministrstvo za zdravje je društvu leta 2009 podelilo status 

humanitarne organizacije, leta 2015 pa še prestižni status društva, ki deluje v javnem 

interesu na področju zdravstvenega varstva. 

Tudi v enoti Kolezija v sodelovanju s Tačkami že četrto leto izvajamo terapijo in 

aktivnosti s pomočjo psov, in sicer v okviru programa fizioterapije.  

Terapija poteka v skupini od 8 do 12 stanovalcev, ki jim ta pristop ustreza. Stanovalci 

lahko sedijo v krogu ali pa drug nasproti drugemu. Program vaj je sestavljen iz 

individualnih in skupinskih gibalnih aktivnosti, pri čemer je pes soudeležen na 

različne načine. Zaradi velike skupine k nam prihajata dva- do trikrat mesečno 

običajno dva terapevtska para, včasih pa tudi več. Terapevtski par sestavljata izšolan 

terapevtski pes in njegov lastnik. V sodelovanju s strokovnim delavcem (v našem 

primeru sem to fizioterapevtka) skupaj tvorimo tim, ki se povezuje pri delu s 

stanovalci. Program je zasnovan kot skupinska terapija, ki je ciljno usmerjena v 

izboljšanje splošne telesne gibljivosti, krepitev mišične moči in trening koordinacije in 

ravnotežja, ob tem pa vzpodbuja fino motoriko in kognitivne funkcije. Vsaka ura je 

vnaprej načrtovana – prilagojena populaciji stanovalcev, ki prisostvuje. Psi nastopajo 

v vlogi terapevtov, motivatorjev, pomočnikov in družabnikov.  

 

Uvodoma se najprej pozdravimo. To pomeni, da pes prijateljsko pristopi do 

stanovalca, le-ta pa ga spontano poboža in med obema se zgodi prijetna interakcija. 

Sledijo različne funkcionalne in miselne naloge, ki jih s pomočjo psov razdelimo 

stanovalcem, nato pa jih tudi vzpodbujamo k izvedbi. Gre za zabavne aktivnosti, ki jih 

stanovalci izvajajo sede na stolih oz. na invalidskih vozičkih in poleg vaj za splošno 

telesno gibljivost vključujejo tudi razne miselne igre, trening spomina, govorne 

spretnosti in preproste matematične operacije. 
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Stanovalci so nov pristop lepo sprejeli, veselijo se srečanj s prijaznimi kosmatinci, ki 

jih spravljajo v dobro voljo ter jim rišejo nasmeh na obraz. V njihovi družbi se lažje 

sprostijo, spremembe pa so opazne tudi na ciljnih področjih, zaradi česar se naše 

aktivnosti sploh lahko imenujejo terapija. Terapija s pomočjo psa vpliva namreč na 

več funkcionalno zastavljenih ciljev hkrati, kar je velika prednost in česar ne zmore 

noben drug pristop. Pomemben je tudi motivacijski element, ki dodatno vpliva na: 

- izboljšanje pripravljenosti za sodelovanje v skupinskih aktivnostih, izboljšanje 

medosebne interakcije, 

- povečanje besednega zaklada, pomoč pri ohranjanju spomina, izboljšanje 

poznavanja pojmov, barv, oblik, velikostnih razmerij ter 

- povečanje pozornosti, razvoj sprostitvenih in razvedrilnih spretnosti ter 

nenazadnje na izboljšanje samopodobe. 

 

Trenutno potekajo naša druženja, aktivnosti in terapije s psom Olijem (in z njegovo 

lastnico Janjo) ter s psom Fellowom in psičko Fanny (ter z njuno lastnico Mojco). 

Če se ozremo nazaj, se je pri nas v teh štirih letih zvrstilo že veliko terapevtskih 

parov, imeli smo kar nekaj pasjih pripravnikov in nekateri so prav pri nas opravili tudi 

strokovni izpit.  

Naš prvi stalni terapevtski pes je bila mala psička Kiki (pasme kitajski goli pes). 

Pozneje sta se nam pridružila še Oli, prikupen mešanček z zlatim prinašalcem (ki ima 

mimogrede pri nas najdaljši staž) in Henrik, šarmantna nemška doga atraktivnih 

dimenzij. Zadnji dve leti pa nas razveseljujeta s svojimi obiski prijazna bernska 

ovčarja Fellow in Fanny.  

 

Učinek terapije na naše stanovalce je neprecenljiva izkušnja, ki jo vsakič znova 

podoživljamo ob naših druženjih. Stanovalci se veselijo vsakega srečanja, saj jim že 

stik z živaljo veliko pomeni. Nekateri so namreč nekoč tudi sami imeli doma psa ali 

kakšno drugo žival, za katero so skrbeli. Ta oblika druženja pri stanovalcih vzbuja 

prijetne občutke, ob stiku z živaljo pa privrejo na dan čustva in spomini. Veliko se 

smejemo, pogovarjamo, telovadimo – gre za interaktivno delavnico, kjer vsak 
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posameznik sodeluje. Ker gre za prijetno izkušnjo, podprto z ustreznimi 

motivacijskimi cilji, so posamezniki sposobni narediti precej več, kot bi sicer.  

 

Izvajanje tovrstne terapije v enoti Kolezija sem z veseljem sprejela, saj imam zelo 

rada živali. To delo mi predstavlja izziv, odgovornost in hkrati uspešno strokovno 

nadgradnjo. V čast mi je delati in deliti dobro skupaj s terapevtskimi pari Tačk, ki širijo 

mrežo svojega plemenitega poslanstva po različnih ustanovah širom po Sloveniji.  

Naj zaključim s preprosto mislijo: "Pes ima v življenju en sam cilj: da podari svoje 

srce." (J. R. Ackerley). Nam pa ni treba storiti nič drugega, kot to srce hvaležno 

sprejeti v dar.  

Milena Glavač, dipl. fizioterapevtka 

RAZLAGA POJMOV: 

AAT – Animal Assisted Therapy     Terapija s pomočjo psov (živali) 

AAA – Animal Assisted Activity    Aktivnosti s pomočjo psov 

(živali) 

AAE – Animal Assisted Education   Izobraževanje s pomočjo živali  

R.E.A.D. – Reading Education Assistance Dogs   Branje s pomočjo 

psa  

 

Terapija s pomočjo psov (AAT) je ciljno usmerjeno posredovanje, pri katerem so psi, 

ki ustrezajo določenim kriterijem, pomemben del terapevtskega procesa. Vsebino 

programa pripravljajo za to usposobljeni strokovni delavci (fizioterapevti, delovni 

terapevti, psihologi, učitelji, socialni delavci, logopedi …). Terapevtska ura je skrbno 

načrtovana in prilagojena enemu ali več uporabnikom, cilji pa so jasno določeni. 

Terapija je namenjena pospešenemu izboljšanju človekovega fizičnega, socialnega, 

čustvenega in miselnega funkcioniranja. Izvaja se lahko v najrazličnejših okoljih – 

tako na individualni, kot na skupinski ravni. 

 

http://www.tackepomagacke.si/mma/DSCN2226/2015050416220222/mid/
http://www.tackepomagacke.si/mma/DSCN2226/2015050416220222/mid/
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Aktivnosti s pomočjo psov (AAA) so za razliko od Terapije s pomočjo psov 

zasnovane bolj sproščeno in niso ozko usmerjene k določenemu cilju. Ponujajo 

predvsem široko paleto možnosti za motivacijske, izobraževalne, sprostitvene in tudi 

terapevtske koristi, ki izboljšujejo kakovost življenja. Temeljijo na stiku človeka z 

živaljo (psom) ter imajo širšo dodano vrednost, ki bogati posameznikovo izkušnjo v 

sožitju z živaljo ter mu ob tem prinaša veselje in zadovoljstvo.  

Izobraževanje s pomočjo živali (AAE) je primerno za vrtce, šole in druge ustanove 

za izobraževanje otrok in mladine. 

Branje s pomočjo psa (R.E.A.D.) je zelo zanimivo in pri otrocih dobro sprejeto. 

Njegov namen je izboljšati bralno pismenost otrok, povečati motivacijo, zanimanje in 

pozitiven odnos do knjig in branja na prav poseben način – otrok bere psu. 

 

Naši mali in veliki sodelavci, ki so 

pri nas pustili svoje sledi…  

http://www.google.si/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=&url=http://www.mybaby.si/index.php/default/v-avtu/nalepka-pes-v-avtu.html&ei=bhMuVYvPHIriywPHmYHACw&bvm=bv.90790515,d.bGQ&psig=AFQjCNGM-jCeWoflxG6iI967FxAmXJtHLQ&ust=1429169391024764
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     OLI            KIKI        HENRIK 

 

                         

   FELLOW          FANNY           WENDY 

 

Milena Glavač, diplomirana fizioterapevtka 
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IZ DNEVNIKA SLAWA  

Slovanski avtorji po svetu 

24. marca 2017 se je v Cankarjevem domu iztekla razstava LEV NIKOLAJEVIČ 

TOLSTOJ – iskalec resnice. Prav tam se je v Kosovelovi dvorani dogajal FORUM 

SLOVANSKIH KULTUR, ki je bil ustanovljen leta 2004 na pobudo 300 milijonov 

Slovanov iz desetih držav članic in treh držav opazovalk. Sedež te mednarodne 

ustanove je na Mestnem trgu 18 v Ljubljani. Države članice so: Belorusija, Bolgarija, 

Bosna in Hercegovina, Črna gora, Češka, Hrvaška, Makedonija, Poljska, Rusija, 

Slovenija, Slovaška, Srbija in Ukrajina. V Forumu delujejo na področju literature, 

jezikoslovja, arhivistike, izobraževanja, gledališča, arhitekture, glasbe, filma … 

Projekt prevajanja slovanskih romanov sofinancira EU. V planu imajo prevod 100 

romanov, in sicer v portugalščino in angleščino. Zanimiva je tudi ŽIVA – nagrada za 

delo na področju slovanske kulturne dediščine. Tokratno predavanje je imelo naslov 

TOLSTOJ IN JASNA POLJANA – NEKOČ IN DANES. Predavala je dr. GALINA 

ALEKSEJEVA, vodja oddelka za raziskovanje v državnem muzeju in predsednica 

Mednarodnega odbora za muzeje Literature v ICOM. Sledila je zanimiva diskusija, po 

njej pa je JULIJA VRONSKA, vodja podeljevanja literarne nagrade JASNA POLJANA 

predstavila armensko pisateljico NARINE ABGARJAN, nagrajenko za leto 2016, ki s 

svojim delom izpolnjuje visok umetniški standard in sledi humanističnim vrednotam. 

Pisateljica naj bi nas zaradi obveznosti obiskala pozneje. 

Spremljam tudi ruske filmske predstave. Organizira jih mednarodni klub slovanskih 

rojakov RUSLO v Slovanski knjižnici, ki od leta 2008 deluje kot enota nove Mestne 

knjižnice Ljubljana. Tudi letos se bodo zvrstili štirje ruski filmi. Omenila bi vojno 

dramo (25. maj) režiserja Aleksej German, 21. septembra pustolovsko komedijo 

Diamantna roka režiserja Leonida Gajdaja ter 14. decembra Nenavade. 

Lani se mi je vtisnila v spomin biografska lirična drama OBOŽEVALKA (2012, 102 

minut), posvečena Vitaliji Meljnikov, vsi igralci in statisti so se v spomin in čast 

izvirnega pisatelja in dramatika ANTONA PAVLOVIČA ČEHOVA (1860–1904) 

odpovedali svojim honorarjem. 
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Scenarij je napisan po spominih mlade pisateljice LIDIJE AVILOVE, s katero se je 

scenarist spoznal in družil. Kulturno vzdušje na začetku 20. stoletja, imenovanega 

ruski srebrni vek, je odlična uprizoritev obdobja, pri nas bolj znanega kot fin de siècle. 

Glavna igralka SVETLANA IVANOVA je občuteno in z intelektualno resonanco igrala 

pisateljico. Kot literat tudi režiser izhaja iz realizma, ki se umika resignaciji, tragični 

brezizhodnosti in socialni ravnodušnosti v sodobni ruski družbi. Avtor se izpoveduje v 

izboru novel in v velikih dramah TRI SESTRE (1901) in ČEŠNJEV VRT (1903), ki sta 

bili uprizorjeni tudi na slovenskih odrih. Film se konča s smrtjo A. P. Čehova v 

sanatoriju v Švici, kjer se je zdravil. Toplo vam priporočam, da si ogledate in 

podoživite dramo nekega ustvarjalnega življenja. V SPOMIN, nedaleč na Ciril-

Metodovem trgu, pa ne smemo spregledati RUSKEGA CENTRA ZNANOSTI IN 

KULTURE, kjer se vrstijo likovne razstave, koncerti, tečaji (balet, risanje, glasba, igra) 

in predavanja.  

Na stičišču slovanskega, romanskega in germanskega sveta – v naši prestolnici se 

vedno dogaja kaj novega in zanimivega. 

 

Pavla Plavc 
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UTRINEK IZ MLADOSTI 

Ta moravški semanji dan 

 

Ta majski dan 

je v mojem spominu zaznamovan. 

Bil je sončen soparen dan. 

Sonce se večkrat za oblake je skrilo 

in nebo je potemnilo. 

Kot šestletno dekletce 

z mamo mimo stojnic sem hodila 

večkrat z boso nogo sem se spotaknila 

radovedno obračala 

sem glavo na strani – obe 

z njo kratki kitki dve. 

 

Pri stojnici s sandali se ustavim 

mama, kupi mi jih kupi kuu - … 

Bil je proseči glas, neizprosne so moje 

bile oči 

mamino srce zajeto je v nemilosti. 

Resna je postala 

vseeno mi jih je kupila 

če prav denarnico je izpraznila. 

 

Hitro sem jih obula 

glavo k njenemu krilu naslonila 

s sijočim pogledom se ji zahvalila.  

Bila je malo zaskrbljena 

naposled se je nasmehnila 

kot da breme je odložila. 

 

Prisrčno mi je dejala: 

»Glej, da jih prekmalu ne pošvedraš, 

ko nenehno sem pa tja skakljaš«. 

 

Lep dan je bil, če prav v spominu  v srcu 

nekaj grenkobe je pustil. 

Oh, ta semanji dan. 

       Ivana Gielher  

https://www.google.si/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=2ahUKEwiJgtGGxe_fAhWKaVAKHUqgDnkQjRx6BAgBEAU&url=https://www.e-sticna.si/starejsa-zgodovina/sejmi-v-sticni/&psig=AOvVaw3vQCvjQeZU7lmBGX55J-YP&ust=1547633173776382
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KONCERT SLOVENSKIH FILHARMONIKOV V DOMU 

STAREJŠIH KOLEZIJA 

 

V petek, 1. 6. 2018 ob 15.00 uri je godalni kvartet DISSONANCE, ki ga sestavljajo 

člani Orkestra slovenske filharmonije je v našem Domu priredil nepozabni koncert. 

Člani kvarteta so bili: 

 Jerica Kozole, violina 

 Matjaž Porovne, violina 

 Oliver Dizdarević, viola 

 Klemen Hvala, violončelo 

 

Izvedli so naslednje skladbe: 

 W.A. Mozart: Mala nočna glasba 

 T. Slakan: Sagittarius 

 Z. De Abreu: Tico tico 

 C. Gardel: Por una cabeza 

 Piazzolla: Libertango 

 

Koncert je obiskalo veliko število stanovalcev, odziv je bil izjemen. Od samega 

začetka pa vse do konca so vsi prisotni z veliko pozornostjo spremljali dogodek in s 

tem pokazali, kakšen vpliv ima klasična glasba na splošno počutje posameznika. 

Glede na to, da nismo tako pogosto deležni take zvrsti glasbe, sem ob poslušanju in 

opazovanju pri vsakem udeležencu ugotavljala močno koncentracijo pri spremljanju 

programa. Tudi po koncu koncerta je bilo opaziti pri vseh navzočih izredno 

zadovoljstvo in navdušenje. 
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Ob tej priliki bi se še enkrat 

zahvalila godalnemu kvartetu 

Dissonance za nastop. Neizmerno 

smo veseli, da so lahko izbrali naš 

Dom in nam s svojim odličnim 

nastopom in izvrstnim ter živahnim 

podajanjem skladb popestrili 

petkovo popoldne. Zavedam se, da 

vtisi ne bodo tako kmalu 

pozabljeni, za marsikoga bo to nepozaben dogodek. 

 

Ob nastopu godalnega kvarteta so se marsikateri stanovalci spomnili nekdanjih dni, 

ko so še sami obiskovali koncerte klasične glasbe. Mnogi stanovalci so se nekoč tudi 

ukvarjali z glasbo. Zato smo mnenja, da predstavljajo nastopi tega kvarteta izjemen 

prispevek k širjenju poznavanja in sprejemanju klasične glasbe. V taki komorni 

izvedbi godalni kvartet Dissonance vrši zelo plemenito poslanstvo in pri tem mu 

želimo veliko uspeha in veselja. V našem domu bo ta kvartet vedno dobrodošel gost.  

 

Marijana Ogrin 
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OBISK FESTIVALA ZA TRETJE ŽIVLJENJSKO OBDOBJE V 

CANKARJEVEM DOMU 

 

Letošnji Festival za tretje življenjsko 

obdobje, ki je potekal v 

Cankarjevem domu od 1. do 3. 

oktorba 2018, je bil za enoto 

Kolezija še posebej pomemben. 

Ponujena nam je bila namreč 

možnost, da aktivno nastopamo oz. 

se predstavimo z aktivnostjo, ki bi 

bila sprejemljiva za širšo populacijo 

in bi poslušalce pritegnila k 

poslušanju. Predstavili smo se s predavanjem oz. z učno delavnico umetnostne 

zgodovinarke mag. Olge Paulič na temo »Pogovor o umetnosti in ohranjanje 

možganske vitalnosti«. 

S skupino stanovalcev Doma smo se udeležili učne delavnice, na kateri so bili 

stanovalci aktivni udeleženci. Predavateljica je med predavanjem prisotne 

vzpodbujala, da kaj dopolnijo, da obnovijo poslušano, ali pa nas je izzvala k 

razmišljanju o dogodku, ki je sledil. Ravno ta način podajanja snovi mag. Pauličeva 

pri predavanjih o umetnostni zgodovini uporablja tudi v našem Domu, kamor kot 

prostovoljka prihaja že 17 let. Na ta način so poslušalci aktivno vključeni v proces 

dela in trenirajo svoje kognitivne spretnosti, kar jim omogoča vitalnost in 

samostojnost na vseh področjih človekovega delovanja. Po koncu delavnice smo se 

sprehodili in si ogledali ostale stojnice, na koncu pa smo poslušali še glasbeni 

nastop. Čeprav je bil obisk prireditve zaradi gneče in hrupa za nas precej naporen, 

smo se v Dom vrnili zadovoljni in polni vtisov. 

 

Roza Micevska, dipl. delovna terapevtka  
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Lepa  "gesta" naših predstojnikov! 

 

Zelo lep način  

praznovanja rojstnih dni  

naših stanovalcev! 

To je velika pozornost! 

Vsak mesec so na  

oglasni deski objavljeni 

 rojstni dnevi stanovalcev,  

 ki tisti mesec praznujejo. 

Vsak je posebej imenovan,  

ima na sliki rožico in rojstne podatke.  

Na rojstni dan tudi vsak dobi 

 ročno izdelano čestitko, 

za katero poskrbi naša  

delovna terapevtka. 

Pa to še ni vse! 

Vsak konec meseca  

povabijo v razstavni prostor vse, 

ki so tega meseca praznovali rojstni dan,  

vsakega počastijo  

z nageljčkom, torto in šampanjcem. 

Vsem sodelujočim se v imenu vseh nas  

prisrčno zahvaljujem  

za ta lepi način in izredno pozornost  

ter skrbnost ob osebnem prazniku! 

 

Fani 
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PROMOCIJA ZDRAVJA NA DELOVNEM MESTU 

 

V našemu Domu skrbimo tudi za psihofizično zdravje zaposlenih, pri čemer še kako 

drži rek "zdrav duh v zdravem telesu". Skupaj telovadimo in se obenem kvalitetno 

družimo, česar v polnem delovnem procesu in hitremu tempu ne uspemo. Na izbiro 

imamo več dejavnosti, med katerimi lahko naši zaposleni izberejo, kar jim najbolj 

ustreza. 

 

 Pri FUNKCIONALNI VADBI imamo zelo prijetnega in strokovno podkovanega 

vaditelja Marka, ki skrbi, da vse vaje izvajamo pravilno. Po potrebi se vaditelj 

lahko tudi prilagodi posamezniku, ki ima težave z bolečinami v križu ipd. 

Pogosto nam Marko svetuje tudi, kako se lotiti bolečine v posameznem 

predelu, da ta bolečina v čim krajšem času izgine. Znanje, ki nam ga Marko 

posreduje na vadbah, je res neprecenljivo, hkrati pa lepa naložba v naše 

zdravje. Trenutno imamo funkcionalno vadbo enkrat na teden. 

 

 Pri JOGI poskrbimo za raztezanje napetih mišic, pravilno dihanje ter 

sproščanje od napetega vsakdana. Joga nas uči, da lahko dosežemo mir in 

zadovoljstvo samo tako, da uravnovesimo naše celotno bitje na vseh ravneh 

obstoja. In prav to nam omogočajo metode in tehnike joge: sistematično in 

postopoma nas preko telesnih položajev (asane), dihalnih vaj (pranajama), 

sproščanja, poglabljanja vase in pozitivnega načina mišljenja vodijo k 

fizičnemu zdravju, umiritvi duha in spoznavanju samega sebe. Jogo vodi 

inštruktorica Nina, ki je vedno pripravljena prilagoditi program našim potrebam. 

Vadba je številčno dobro obiskana, vsi sodelujoči se veselijo vsakega 

srečanja. 

 

 SKUPNI POHODI nam omogočajo, da se glava spočije od napornega dela, 

obenem pa tako skrbimo za kondicijo. Spoznavamo nove hribe in se pri tem 

še prijetno družimo. 
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 DAN ZA ZDRAVJE je dan, ki je namenjen aktivni sprostitvi v naravi. Enkrat 

letno ga zaposleni preživimo v čudovitih Termah Olimia. Že takoj po prihodu v 

kraj Podčetrtek najprej opravimo jutranji ritual z njihovim animatorjem, kjer 

zbudimo svoja telesa. 

Nato sledi »potop« v naravo, kjer vključimo vsa čutila, da dejansko zaznamo 

čudovito okolico. Sledi zdravo kosilo in nato še obisk fantastičnega wellnessa 

Orhidelia, kar samo še doda češnjo na vrh torte vrhunsko preživetega dneva. 

 

Tadej Kogoj, promotor skupine za zdravje (Kolezija) 
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LJUBLJANSKE VEDUTE – PASTEL 

 

V letu 2018 je Društvo likovnikov Ljubljane objavilo že 38. razpis EX TEMPORE 

PODOBA LJUBLJANE. Na omenjeni razpis se je odzvalo več avtorjev, po presoji 

komisije pa je naposled razstavljalo okrog 50 likovnikov.  

Otvoritev razstave in razglasitev nagrajencev sta bili v ljubljanski Mestni hiši 18. 

decembra 2018. Za moje avtorsko delo, pastel Ljubljanske vedute, sem prejel prvo 

nagrado. Podelila mi jo je predsednica strokovne komisije, umetnostna zgodovinarka 

in likovna kritičarka gospa Katja Dolenc. Kot nagrado sem poleg diplome prejel tudi 

vrednostni bon.  

Za enako razstavo sem v letu 2017 prejel zlato diplomo.  

Ponosen sem na vse pohvale in nagrade, saj dokazujejo, da veselje do dela nikoli ne 

mine, še posebej, če – tako kot jaz – to počneš z veliko mero veselja.  

 

                                                                   Henrik Krnec 

Slika, ki je bila nagrajena 
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Gostilna druga violina 

Na Starem je trgu  

pred lokalom Druga violina 

se navada krašenja jelk ponovila. 

Tudi štiričlanska je skupina 

doma Kolezija se je udeležila, 

ki tega lepega doživetja ne bo pozabila. 

Podarjeno jelko z okraski je okrasila 

in jo nato domov odpeljala. 

Slišali so otroško se veselje, glas in vrišč 

in zablestel je jelke okrašene blišč. 

Vesele kot okraski so skodelice, 

ki so nas spominjale na Cankarjeve 

črtice. 

V zraku je dišalo po sladicah, kavi, 

čaju, kuhanemu vinu … 

Hlapi so se pomešali z ostanki meglice, 

naša lica so odsevala odtenke rdeče 

tančice. 

Poskočna godba veteranov je zaigrala 

in tu in tam so se v ritmu premikala 

stopala; 

muzika se slišala do grajskega je hriba 

in se v odmevu nazaj je zibala. 

Ob koncu obdaril je Dedek Mraz otroke. 

Nosil je dolgo belo brado, 

otroci pa črne brčice, 

v spomin smrti Ivana Cankarja stote 

obletnice 

in v spomin na njegove črtice. 

Otroci daril so se razveselili 

in se z nami vred poslovili. 

Okrašeno smo jelko  

s taksijem domov odpeljali  

in pred vhod Doma jo posadili, 

kjer mogočno stoji 

in skodelice kave in drugo okrasje jo krasi. 

 

za tistega dne violiniste – druge violine 

Ivana Giehler 
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DOGODKI V LETU 2018 

 

 JANUAR 

- 23. JANUARJA JE NASTOPILA PLESNA SKUPINA IZ DRAVELJ 

- 26. JANUARJA STA ŠTUDENTA  3. LETNIKA DELOVNE TERAPIJE 

ANDREJ IN TJAŠA PRIREDILA POTOPISNO PREDAVANJE O VALENCIJI 

 

 FEBRUAR 

- 1.FEBRUAR: OTVORITEV SLIKARSKE RAZSTAVE G. BLAŽA MESECA 

- 2. FEBRUAR: PREDAVANJE O UMETNOSTI MAG. OLGE PAULIČ NA 

TEMO »UPODOBITEV CVETLIC V SLIKARSTVU«  

- 7. FEBRUAR: PROSLAVA OB OBLETNICI DOMA. NASTOP DOMSKEGA 

PEVSKEGA ZBORA  IN CITRARSKI NASTOP GA. NATALIJA ŠEPUL IN 

MIHA ERIČ 
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- 9. FEBRUAR: GLASBENI NASTOP GLEDALIŠKEGA IGRALCA IN 

GLASBENIKA G. BRANKA DOBRAVCA  

- 13. FEBRUAR: PUSTNO RAJANJE IN OBISK OTROK IZ SOSEDNJIH 

VRTCEV 

 

- 15. FEBRUAR: NASTOP KVARTETA »BARJE« 

- 20. FEBRUAR: NASTOP PEVSKEGA ZBORA »MLADA SRCA« 
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 MAREC 

- 5. MAREC: OTVORITEV SLIKARSKE RAZSTAVE SKUPINE »ARTI« 

- 7. MAREC: POTOPISNO PREDAVANJE O NORVEŠKI, KI GA JE PODALA 

DELOVNA TERAPEVTKA ROZA MICEVSKA  

- 9. MAREC: USTVARJALNA DELAVNICA Z UČENCI OŠ JOŽETA 

MOŠKRIČA 

- 12. MAREC: POTOPISNO PREDAVANJE O AMERIKI, KI GA JE PODALA 

DELOVNA TERAPEVTKA KRISTINA ŽAGAR 

- 14. MAREC: PRAZNOVANJE  100 LETNICE STANOVALCA JOŠKA 

BATTESTINA 

- 16. MAREC: NEPOZABNO PREDAVANJE O TRŽIČU, PREDSTAVILA GA JE 

ŠTUDENTKA DELOVNE TERAPIJE NEŽA MANDELC, KI JE TUDI 

PREBIVALKA TEGA KRAJA 
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- 22. MAREC: SKUPNA USTVARJALNA DELAVNICA S ŠTUDENTKAMI 

ZDRAVSTVENE FAKULTETE 

- 29. MAREC: NASTOP PEVSKEGA ZBORA »IZPOD ROŽNIKA« 

- 30. MAREC: UPRIZORITEV LUTKOVNE PREDSTAVE ŠTUDENTOV 

ZDRAVSTVENE FAKULTETE, ODDELKA ZA DELOVNO TERAPIJO 

 

 APRIL 

- 11. APRIL: V SODELOVANJU S ČETRTNO SKUPNOSTJO TRNOVO 

SMO ORGANIZIRALI »POMLADNI DAN«. OBISKALA NAS JE TUDI 

VARUHINJA ČLOVEKOVIH PRAVIC GA. VLASTA NUSSDORFER. 

NASTOPIL JE TUDI TRNOVSKI PEVSKI ZBOR IN DOMSKI PEVSKI 

ZBOR. UMETNOSTNA ZGODOVINARKA MAG. OLGA PAULIČ JE 

PREDAVALA O NARCISAH 
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- 13. APRIL: V TEDNU PROSTOVOLJSTVA SO NAS OBISKALI 

PROSTOVOLJCI IZ TOVARNE ZDRAVIL KRKA IN ZA NAŠE 

STANOVALCE PRIREDILI URO REŠEVANJA MISELNIH NALOG ZA 

TRENING SPOMINA 

- 17. APRIL: NASTOPILA JE PLESNA SKUPINA IZ DRAVELJ. 

- 19. APRIL: NASTOP PEVSKEGA ZBORA »JAKOBA ALJAŽA« IZ 

MEDVOD 

 

 MAJ 

- 8. MAJ: NASTOP PEVSKEGA ZBORA »ROŽMARIN« 

- 9. MAJ: NASTOP UČENCEV 5. RAZREDA OŠ OSKAR KOVAČIČ IZ 

LJUBLJANE, POD NASLOVOM »SPOZNAJMO SE, DA SE BOMO BOLJE 

SPOŠTOVALI« 

- 16. MAJ: NASTOP MOŠKEGA PEVSKEGA ZBORA »BARJE« 

- 17. MAJ: POTOPISNO PREDAVANJE »EKVADOR IN GALAPAGOS«. 

PREDAVAL JE G. MATJAŽ PIRŠ 

- 21. MAJ: V SKLOPU VSEŽIVLJENJSKEGA UČENJA SMO 

ORGANIZIRALI LIKOVNO DELAVNICO. UDELEŽILE SO SE JE 

SLIKARKE IZ SKUPINE »ARTI« 

- 22. MAJ: NASTOP PEVSKEGA ZBORA »KRIM RUDNIK« 

- 31. MAJ: PREVENTIVNA DELAVNICA ZA TRENING SPOMINA V 

SODELOVANJU S DRUŠTVOM SPOMINČICA »INTERAKTIVNO 

PREDAVANJE S POUDARKOM NA PREVENTIVI« 
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 JUNIJ 

- 1. JUNIJ: NASTOP SLOVENSKIH FILHARMONIKOV 

- 4. JUNIJ: OTVORITEV SLIKARSKE RAZSTAVE AKADEMSKE SLIKARKE 

GA. JOŽICE SERAFIN  IN NASTOP DOMSKEGA PEVSKEGA ZBORA  

- 6. JUNIJ: V SODELOVANJU Z GERONTOLOŠKIM DRUŠTVOM JE BILA 

ORGANIZIRANA, DELAVNICA ZA TRENING SPOMINA. VODILA JO JE 

NJIHOVA PROSTOVOLJKA GA. ANJA ŽITNIK  

- 13. JUNIJ: IZVEDLI SMO DOPOLDANSKI IZLET ZA STANOVALCE NA 

LJUBLJANSKI GRAD 

- 19. JUNIJ: SKUPINA STANOVALCEV POD VODSTVOM DELOVNE 

TERAPEVTKE – PRIPRAVNICE KRISTINE ŽAGAR JE OBISKALA 
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KONJENIŠKI KLUB CAVALLO NA IGU 

- 21. JUNIJ: ORGANIZIRALI SMO PIKNIK-KOSILO NA DOMSKEM VRTU 

- 22. JUNIJ: OTVORITEV PROJEKTA DEMENCI PRIJAZNE TOČKE. OB 

OTVORITVI JE NASTOPIL DOMSKI PEVSKI ZBOR 

- 29. JUNIJ: TOMBOLA, NA KATERI SO SODELOVALI ŠTUDENTI DELOVNE 

TERAPIJE, KI SO V TEKOČEM LETU OPRAVLJALI KLINIČNE VAJE V 

NAŠEM DOMU 

 

 JULIJ 

- 5. JULIJ: PREDAVANJE NA TEMO »ZANIMIVE ZGODBE IZ NARODNEGA 

MUZEJA SLOVENIJE«. PREDAVALA JE GOSPA TEA ČERNE 

 

 AVGUST 

- 31. AVGUST: TRGATEV DOMSKE TRTE S PIKNIKOM  

 

 SEPTEMBER 

- 13. SEPTEMBER: IZLET NA TRŽNICO 

 

 OKTOBER 

- 2.OKTOBER: SKUPINA STANOVALCEV SE JE UDELEŽILA FESTIVALA ZA 

TRETJE ŽIVLJENJSKO OBDOBJE V CANKARJEVEM DOMU 

- 4. OKTOBER: ORGANIZIRALI SMO OBISK NARODNEGA MUZEJA, KJER  

SI JE SKUPINA STANOVALCEV OGLEDALA STALNO ZBIRKO MUZEJA 

POD VODSTVOM NJIHOVE KOSTUSINJE 

- 17. OKTOBER: POTOPISNO PREDAVANJE NA TEMO »200 KM DO 

TRIGLAVA«. PREDAVALA JE GA. MANCA ČUJEŽ 
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- 22. OKTOBER: SKUPNA LIKOVNA DELAVNICA S SLIKARKAMI IZ 

SKUPINE »ARTI« 

- 23. OKTOBER: NASTOP PEVSKEGA ZBORA »MLADA SRCA« 

 

 NOVEMBER 

- 5. NOVEMBER: POTOPISNO PREDAVANJE O SICILIJI. PREDAVALA JE 

DELOVNA TERAPEVTKA ROZI MICEVSKA 

- 9. NOVEMBER: KOSTANJEV PIKNIK 

- 12. NOVEMBER: SKUPNA LIKOVNA DELAVNICA S SLIKARKAMI SKUPINE 

»ARTI«. 

- 15. NOVEMBER: NASTOP PEVSKEGA ZBORA »KOZARJE« 

- 20. NOVEMBER: NASTOP ŽENSKEGA PEVSKEGA ZBORA »BARJE« 

- 29. NOVEMBER: NASTOP MOŠKEGA PEVSKEGA ZBORA »BARJE« 
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 DECEMBER 

- 3. DECEMBER: OTVORITEV MIKLAVŽEVEGA SEJMA IN NASTOP 

DOMSKEGA PEVSKEGA ZBORA 

- 7. DECEMBER: NASTOP UČENCEV 5. RAZREDA OŠ KOLEZIJA 

- 14. DECEMBER: OTVORITEV SKUPNE RAZSTAVE LIKOVNIH DEL NAŠIH 

STANOVALCEV IN SLIKARK IZ SKUPINE »ARTI«. OB OTVORITVI JE BIL 

CITRARSKI NASTOP. NASTOPILA STA NATALIJA ŠEPUL IN MIHA ERIČ 

- 20. DECEMBER: NOVOLETNA VEČERJA S SREČELOVOM, NASTOP 

ANSAMBLA IN NASTOP PLESNEGA PARA (GA. IRENA DEBELJAK IN G. 

PETER FILEŠ) 

 

Roza Micevska, dipl. delovna terapevtka 
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KORENINE      

FEBRUAR 2019, št. 12 

Izdal: Dom starejših občanov Ljubljana Vič – Rudnik,  

enota Kolezija 

Zanj: mag. Melita Zorec, direktorica 

Uredniški odbor: Miki Radosavljević, Rozi Micevska  

Oblikovanje in prelom: Miki Radosavljević, Aljaž Oven, Anja Sabol 

Lektoriral: Tine Vučko 

Fotografije: domski arhiv 

Natisnil: Mimark d.o.o. 

Naklada: 50 izvodov 


